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Farní sbor Českobratrské církve evangelické v Hradci Králové 
Nezvalova 529/1, 500 03, Hradec Králové, tel. 495512512, hradec-kralove@evangnet.cz  
http://hradec-kralove.evangnet.cz, IČ 48144291, č. ú. 161617335/0300 
 

 

VÝROČNÍ ZPRÁVA ZA ROK 2021 (návrh) 
 

Sbor v Hradci Králové vznikl 14. 6. 1920 spojením kazatelské stanice církve helvetského vyznání 
(h. v.) a filiálního sboru augšpurského vyznání (a. v.). Jejich mateřské sbory byly založeny v roce 
1784 v Černilově. Chrám h. v. a fara (u soudu) byly postaveny v roce 1912, Husův dům a. v.             
(na Kavčím Plácku) v roce 1913. Sbor sdružuje členy Českobratrské církve evangelické v Hradci 
Králové a blízkém okolí. V současnosti jsou ve sboru zastoupeny všechny generace. Kromě 
nedělních bohoslužeb se v týdnu konají pravidelná setkání pro dospělé i pro děti. Sbor usiluje být 
otevřeným společenstvím, kde se lidé mohou vzájemně podpořit v náročných životních situacích, 
mohou sdílet svou radost a svůj zájem o křesťansko-biblicko-protestantský výklad současného 
života. 

 

Matriční údaje 

K 31. 12. 2021 má sbor 456 členů. Pokřtění: Oskar Špaček a Bára Víšková. Zemřelí: Lenka 
Hidvéghyová (12/20), Eva Malinská, Rudolf Šťastný, Věra Klimecká, Jana Židová, Lia 
Koudelková, Petr Klemera, Milena Medková, Miluše Nešetřilová, Luděk Nevoral, Erna 
Dydková, Miloslava Eliášová. Církevní pohřby 8. Církevní sňatek uzavřely 3 páry. Úbytek 
revizí kartotéky: 9. 

Věkové rozvrstvení členů:  

věk do 25 let 26-45 let 46-65 let nad 65 let 

členů 76 108 113 162 
 

Bohoslužby  

V kostele se konaly 58x, průměrná účast v době větších pandemických opatření (zejména 
kapacitní omezení na 10 % míst v kostele) byla 36, od května do konce roku pak 45. 
V souvislosti s covidovými opatřeními se nekonaly pouze 2 bohoslužby – novoroční a první 
neděle v roce. Každé bohoslužby byly přenášeny přes internetový kanál Youtube. Lidí, 
kteří se s námi účastní bohoslužeb v čase přímého přenosu, bylo v průměru 12, v době 
přísnějších opatření i přes 20. Následně si bohoslužby pustí dalších cca 30 lidí, kteří ovšem 
nejsou všichni z našeho sboru. Velikonoční bohoslužby byly zdvojovány a oba termíny, 
resp. všech 5 bohoslužeb, bylo naplněno povoleným počtem 22 lidí v kostele.  

Svátost večeře Páně byla při 8 ranních či svátečních bohoslužbách a 5 nešporních 
bohoslužbách. V září 2021 zavedené vysluhování vína v individuálních skleněných 
pohárcích zdomácněla i v našich bohoslužbách, podobně jako v celé naší církvi.  

Hudební doprovod bohoslužeb zajišťovali dobrovolnicky nadále Vojtěch Esterle a Katka 
Krylová, které ochotně doplňovali v případě potřeby Irena Audrlická a David Urban.  
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V roce 2021 se nekonaly rodinné 
bohoslužby, ač byly plánované, ale vždy je 
znemožnila zpřísněná opatření a také fak-
tická nemocnost dospělých i dětí ve sboru. 
Velkým osvěžením v životě sboru byly 
bohoslužby s konfirmační slavností v neděli 
12. 9., které po delší době naplnily kostel        
a umožnily prožít vnitřní sepětí mezi lidmi     
v kostele. Zásadní podíl na tom měl 
otevřený a autentický postoj, s nímž k této 
slavnosti přistoupili konfirmandé (i s velkou 
podporou rodičů): Jonáš Branda, Jonáš Chytil, Kamila Fikarová, Vít Matyáštík, Eliška 
Valcová, Bára Víšková, Antonín Vízner. 

 

Staršovstvo 

Staršovstvo sboru jednalo až do května jen ve videokonferencích či maily. První živé 
setkání bylo v červnu. V říjnu jsme byli na výjezdním zasedání od pátečního večera do so-
botního poledne, tentokrát v Náchodě. V roce 2021 staršovstvo tvořili: Jiří Andrýs, Miloš 
Branda, Milada Dítětová, Vojtěch Esterle  – místokurátor, Libuše Ježková – náhradník zapi-
sovatele, Kateřina Krylová, Petr Kubát, Jiří Pellar – kurátor, Milan Souček, Šimona 
Šimonová, David Urban – zapisovatel, a Martin Zetek.  

 

Katechetická shromáždění 

V roce 2021 byla všechna setkávání stejně jako v minulém roce poznamenána pokračující 
pandemií covid-19, avšak naučili jsme se s nejrůznějšími omezeními víc fungovat, proto 
některá setkání probíhala z velké části již tzv. naživo a zbytek stále online ve video-
konferencích.  

Děti na náboženství se setkávaly: 15x online s účastí 7 a 11x naživo s účastí 10, jednou 
spolu s rodiči (15) a 2x bylo přespávání na faře s účastí 11. 

Konfirmandé se od ledna do května setkávali online a od června již naživo 15x. Nový ročník 
mladších konfirmandů započal v září 2020. Setkávání konfirmandů jsme spojili se starším 
(v minulém roce absolvujícím) ročníkem a do září tak probíhala početnější konfirmační 
setkání, od podzimu pak zůstala skupinka 3. Oblíbená a formativní jsou seniorátní setkání 
konfirmandů, uskutečnilo se jedno v Šonově u Nového Města nad Metují na konci října. 

Nedělní škola se od začátku roku konala s přestávkami 18x s průměrnou účastí 4. Jednou 
se setkalo 6 učitelek k pracovnímu sejití. 

Anička Esterlová se opět ujala režie vánoční dětské hry. Tentokrát již klasicky naživo, 
proběhly 4 zkoušky s účastí 12 dětí a na 4. adventní neděli premiéra hry v kostele, kterou 
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vytvořilo 18 účinkujících. V předvánoční době, kdy každý týden onemocnělo nové dítě            
a jiní museli být v karanténě, to byl skutečně logistický výkon.  

Mládež (aktuálně 6 aktivních lidí) se stihnula v období uvolnění pravidel sejít 5x. Skupinka 
mládeže připravila spolu s farářkou mikulášskou nadílku pro děti ve Speciální základní 
škole Diakonie ČCE v Hradecké ulici. 

6x proběhlo setkání přípravy ke křtu. 12x probíhala příprava na manželství.  

Otevřený večerní rozhovor na faře jsme stihnuli 5x, průměrná účast 7. Témata rozhovorů 
byla: stíny v nás, spasení, modlitba jako prostor svobody, Marie Panna, pro smrt uděláno. 

Biblické hodiny se zcela přesunuly do virtuálního setkávání a získaly si díky tomu víc 
návštěvníků (9). V postní době jsme prošli postními meditacemi, pak jsme se věnovali 
některým Žalmům a od podzimu probíráme příběh praotce Abrahama a jeho rodiny. 
V červnu jsme se v Boharyni setkali v počtu 10 na výjezdní biblické hodině. Od října 
probíhá jednou měsíčně tzv. studijní 
biblická hodina, při níž se naživo čte epištola 
Římanům a nad textem vedou průměrně 3 
lidé rozhovor. Jednou se setkali 3 účastníci 
k celodennímu čtení Bible. 

Babinec se sešel 3x s průměrnou účastí 3       
a pak na pikniku v počtu 7. Snídaně pro 
chlapy (původně v roce 2020 jen online) je 
akcí, při níž se setkávalo od června naživo 
jednou měsíčně v pátek ráno od 7:30 do 
8:30 v průměru 6 lidí. 

 

Pastorace, křesťanská služba a Diakonie 

Pokračovala omezení v návštěvách ve zdravotnických zařízeních i v domácnostech díky 
covidovému onemocnění. Vyšší míra ostychu k osobnímu setkání v nejstarší generaci 
stále přetrvává. Přesto jsme se snažili být s mnohými lidmi v kontaktu.  

Dlouho (ještě v předcovidové době) měla tzv. křesťanskou službu organizačně na starosti 
zejména Elly Víznerová, Olga Čižinská, Milada Dítětová a někteří další. Díky za tuto jejich 
letitou službu! Vzhledem k postupujícímu věku těchto našich sester a zdravotním 
omezením je však třeba vytvořit ve sboru novou skupinu (či jen tandem), která by 
pravidelně a systematicky sledovala nejstarší generaci našich členů a podnikala návštěvy. 
Četné kontakty udržuje farářka a farář, ti ovšem sami nemohou pokrýt členy v potřebné 
šíři. Všechny jubilanty nad 70 let z řad našich členů pravidelně oslovujeme alespoň 
listovním přáním, na které někteří naši členové přejně reagují. Děkujeme všem, kteří 
sledujete naše nemocné či členy ve vyšším věku a pamatujete na ně návštěvou, 
telefonátem či modlitbou za zdraví. 
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Projekt „Pečuj doma“ – svépomocná skupina pečujících o rodinné příslušníky, pokračoval 
v minulém roce opět kurzy (3) ve sborovém sále – zvláště praktickým kurzem manipulace 
s nemocným na lůžku. Kurzy jsou zdarma a slušně navštěvované.  

Nadále žije spolupráce sboru s Diakonií ČCE na půdě Speciální školy – pobočky v Hradci 
Králové, která provozuje tři speciální a rehabilitační třídy. Farářka Kristýna Kupfová školu 
navštěvuje každý týden, vede s dětmi biblický kroužek a je též pastoračně k dispozici 
pedagogickému personálu školy.  

 

Ostatní sborové, společenské, kulturní či sportovní akce ve zkratce 

Po opadnutí přísných opatření omezujících volné setkávání se podařilo připravit a zrea-
lizovat 13. 6. sborovou neděli se synodním seniorem Danielem Ženatým, který nám 
posloužil při bohoslužbách a následně s námi setrval při besedě o církvi. Paralelně byl 
připraven venkovní program pro menší děti. 

Promítali jsme 3x „klubový“ film. Noc kostelů s koncertem pro varhany a trubku a s hojně 
navštíveným dětským programem v kostele. 2x úklidová brigáda. Autokarový podzimní 
zájezd do Dvora Králové, na hrad Pecka a do hospitálu Kuks. Jedno sobotní dopoledne 
teologické vzdělávání pro výpomocné kazatele v seniorátu. Stužobraní v kostele 
s ekologicky orientovanými přednáškami. Piknik rodin konfirmandů na Pouchově. 
Evropský den kultury s komentovanými prohlídkami kostela. Po roční přestávce opět 
Adventní zpívání na schodech a koncerty v kostele – byli jsme jednou z mála institucí, 
která před Vánocemi koncerty nerušila. Nová předvánoční akce s 18 účastníky „polévka    
a koledy“.  

Tradiční mezigenerační sborový pobyt v Janských Lázních, v penzionu Sola fide (36). V létě 
úspěšně proběhl dětský tábor ve Veselí na Vysočině (18 dětí a 4 dospělí). Na začátku 
června jsme již počtvrté absolvovali na Orlici jednodenní vodu, které se účastnilo více jak 
40 lidí, a následný piknik u Valců, kteří tuto pěknou akci pro sbor organizují; několik lodí 
vyrazilo v srpnu též na Vltavu. 

 

Správa majetku a stavební akce 

Husův Dům na Kavčím plácku – generální rekonstrukce toalet a kuchyňky v přízemí 
(dokončeno v lednu 2022) a výměna svítidel v chodbách.  

Dům ve Švehlově ulici – svépomocně obnovena opěrná zeď v zahradě za domem – díky 
dobrovolníkům ze sboru.  

Fara – instalace nového nábytku do sklepní herny.  

O udržování zahrady kolem fary a kostela se podělili 3 lidi, průběžnou údržbu menšího 
rozsahu provádí na faře dobrovolnicky J. Valc, vypomáhá M. Hamáček. Plán revizí 
technických zařízení a rozvodů v objektech sleduje M. Zetek. Díky všem. 
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Hospodaření 2021 / návrh rozpočtu 2022 
Náklady  skut. 2021  rozp. 22 

Spotřební a kanc. materi  170 299  170 000 

Spotřeba energie  97 178  150 000 

Běžná údržba  242 483  650 000 

Prezentace kř.služ. 11 647 15 000 

Telekomunikace  14 099  12 000 

Spotřeba služeb  138 994  180 000 

Mzdy vč. pojištění  195 852  220 000 

Daně a poplatky  8 742  9 000 

Poskytnuté dary  42 453  80 000 

Repartice seniorát 17 944 17 395 

Repartice celocírkev 111 247 107 841 

Odvod do PF  401 273 483 949 

Odpisy 468 166  470 000 

Ostatní náklady  43 437 30 000 

Daň z příjmu  50 730  0 

Náklady celkem  2 014 544 2 595 185 

   

Výnosy  skut. 2021  rozp. 22 

Sborové sbírky  110 456  110 000 

Dary tuzemské  150 690  80 000 

Salár  437 278 445 000 

Příjmy z hospod. činno 1 388 740 1 400 000 

Ostatní příjmy  102 239  452 185 

Provoz dotace, příspěv 53 370  98 000 

Výnosy celkem  2 254 631 2 595 185 

Hospodářský výsledek  240 087 0 

 

Zaměstnanci: Ivana Sršňová (DPP úklid S), Daniela Faltejsková (HPP 0,25 administrativní              
a ekonomická činnost S a KP), Jiří Radoň (DPP údržbář KP). Účetnictví vede placená samo-
statná účetní Marta Andrejsová. Úklid na KP zajišťuje firma Markéta Mihulková. Úlohu 
zodpovědné pokladní na konci června předala stávající pokladní Jitka Kuthanová nové 
pokladní Daniele Faltejskové. Díky Jitce Kuthanové za tuto její několikaletou službu!  

Na celocírkevní a seniorátní sbírky jsme vybrali 36.000 Kč (meziročně +8 tis.), na jiné hu-
manitární sbírky 84.000 Kč (meziročně +5 tis.), na Jeronýmovu jednotu 16.800 Kč 
(meziročně +5 tis.). Průměrná kostelní nedělní sbírka činila 1.900 Kč (meziročně +0). V roce 
2021 zaplatilo salár 140 členů. Průměrný platící člen dal na církev v salárním příspěvku 260 
Kč měsíčně (meziročně +4 Kč).  
 

Slovo kurátora sboru 

Prožili jsme druhý rok v mimořádné situaci virové pandemie. Důležité je, že byl standardně 
zajištěn program sboru. Po dobu jednotlivých protiepidemických opatření život sboru 
pokračoval, i když trochu v jiných formách. Až na malý výpadek hned zpočátku roku 
proběhla všechna pravidelná nedělní a sváteční bohoslužebná shromáždění. V průběhu 
týdne se pravidelně konaly biblické hodiny, setkání dětí a rozhovory na faře, byly využity 
nové technické možnosti a postupně vytvořeny nové ‚formáty‘ našeho setkávání.  

Trochu schematickým obrazem minulého roku jsou sborové statistiky. Počet členů sboru 
se v loňském roce mírně snížil přirozeným úbytkem. Výrazně se nezměnilo ani věkové 
složení, 35 % členů je nad 65 let, zatímco kategorie do 25 let tvoří pouze 16 % členů. 
Hospodaření roku 2021 bylo ještě stále negativně ovlivněno protiepidemickými 
opatřeními vlády. Došlo k dalšímu útlumu příjmů o více než 3 % ve srovnání s rokem 2020. 
Výpadek příjmů lze ale stále ještě označit jako dočasný s tím, že nedochází k vážnějšímu 
omezení budoucích možností.  

Uskutečnilo se celkem devět jednání staršovstva, které byly podle potřeby doplněny 
komunikací prostřednictvím mailové korespondence a schvalováním per rollam. Čtyři 
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jednání se uskutečnila formou video-
konference, další čtyři jednání jako osobní-
ho setkání ve sborové místnosti nebo na 
výjezdním zasedání a jedno jednání formou 
osobního setkání s možností připojení 
z domova. Jednání staršovstva se týkala 
převážně průběhu a zajištění jednotlivých 
sborových shromáždění, profilování náplně 
shromáždění během týdne, ale také 
hospodářské činnosti a běžného provozu 
nemovitostí. Výjezdní zasedání staršovstva 
pak bylo zaměřeno na delší perspektivu života sboru, na identifikaci důležitých problémů, 
příležitostí a hrozeb, na zmapování toho, co se daří nebo nedaří. Dne 5. září se konalo 
odložené výroční sborové shromáždění, které projednalo a schválilo výroční zprávu za rok 
2020. Nejdůležitějším bodem jednání tohoto shromáždění byla jednomyslná volba sestry 
Kristýny Kupfové za farářku sboru, která otevřela dobrou perspektivu pokračování její 
práce do roku 2025. 

Prostředky, které jsme jako sbor vytvořili ve sbírkách a darech, se celkově meziročně 
zvýšily o 17,5 %. Samotné sbírky se ve srovnání s loňským rokem sice zvýšily o 42 %, po 
loňském propadu však ještě nedosáhly úrovně roku 2019. Nejdůležitější součástí 
financování našeho sboru se stále více stává salár. Objem vybraných prostředků vloni 
vzrostl v této položce o 12,6 % a je vyšší i ve srovnání s předchozími lety. Loňské výsledky 
byly navíc jednorázově zlepšeny zvýšením objemu mimořádných darů, které se ale 
v dalším období nemusí opakovat. Přesto bylo i v tomto roce nutné doplnit financování 
vlastní sborové činnosti z činnosti hospodářské, resp. z výnosů pronájmů. Vzhledem 
k objektivně složitějším podmínkám můžeme ale konečný výsledek hospodaření hodnotit 
s mírným optimismem spíše kladně. 

Synodní rada v minulém období upozorňovala na důsledky odluky církve od státu, která 
je jinak nepochybně něčím jednoznačně pozitivním. Ekonomické souvislosti odluky jsou 
velmi jednoduché. Stát postupně přestává vyplácet pravidelné roční příspěvky na činnost. 
Příspěvek státu na platy farářů se každý rok snižuje o 5 % a v roce 2030 se bude rovnat 
nule. Konečná částka odpovídající jednomu pracovnímu místu faráře včetně všech 
odvodů se v té době předpokládá ve výši cca 680 tisíc ročně bez inflace. Tento fakt je 
příčinou volání po zvýšené obětavosti církve. Řada členů sboru tuto cestu k zajištění 
finanční nezávislosti již akceptovala a postupně svůj příspěvek zvyšuje.  

Jiří Pellar 
 

Slovo farářky – nevyzpytatelná malá velká setkání 

V předešlém roce jsem směla být hned u několika typů sborových setkání, která probíhala 
jinak, než jsem si myslela a plánovala – a díky Bohu za to! Je to zkušenost k nezaplacení. 
Občas vzpomenu na Ježíšova podobenství o různých „samorostoucích zrnech“. O rostlin-
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kách, které jsou krásné a silné tím, že si rostou po svém. Zrna a setkání se rozvíjejí sama, 
jakousi vnitřní hybnou silou. Jde jen o to hodit semínko na zem, jde jen o to se spolu potkat. 
Plánovat a chystat si můžete, co chcete, „ona sama rostou“. Takových zdravě nevyzpy-
tatelných setkání se na půdě sboru samozřejmě během roku odehraje mnoho. Tady jsou 
jen tři příklady těch pravidelných, kterých jsem se účastnila. 

Setkávání dětí: nevyzpytatelné podmínky. Schůzky dětí vystřídaly formu online i naživo; 
dvakrát se podařilo uspořádat přespání na faře a zlatým hřebem byl nácvik a úspěšná 
premiéra vánoční hry (režírovala Anička Esterlová). Páteční skupinka dětí se po letním 
táboře rozšířila a naplnila živá setkání novou energií. Měla jsem plán propojit od září 
hodinu náboženství se společným stolováním. „Ježíš to tak dělal a asi věděl proč!“ Plán vzal 
za své s nástupem častých karantén a povinných respirátorů. Nevyzpytatelné podmínky. 
Děti mě svým přístupem přesvědčily, že o ten žvanec nakonec nejde. Společně-stolovací 
mentalita u nich přetrvala i bez chleba. A to je to něco, co nenaplánujete. Můžete jen 
koukat a radovat se. Co nám to tu roste za další generaci. Že se nenechají jen tak otrávit.   
A jsou schopni zasednout k jednomu stolu a poslouchat se navzájem (aspoň někdy) – v do-
bě rozdělené společnosti. Dokážou fungovat jako smečka – spojit síly a s humorem 
rozvrátit hloupě vymyšlený program. Umí vyjádřit vlastní názor – každý sám za sebe. 
Zvládnou vytvořit otevřenou a svobodnou atmosféru – uprostřed omezení. Online, naživo, 
s jídlem, o hladu… Kdyby přišlo opatření, že musíme celou hodinu sedět na stolech se 
zavázanýma očima, věřím že by se s tím zvládli hravě vypořádat. 

Babinec: nevyzpytatelná účast. Pro babinec, tedy dámská setkání na faře, bylo ohlášeno 
téma ČAS. Program jsem koncipovala pro skupinu odhadem 5–10 žen, s intervalem 
setkávání 1x za měsíc. Chtěla jsem o čase mluvit a meditovat. O čase, který nás žene, drtí 
a „žere“, a také o čase prožívaném tady a teď, jako darovaná chvíle. O čase v bibli a o tom, 
co s naším prožíváním času provedla doba covidová. O čase všedním a čase svátečním atd. 
Během několika setkání bylo jasné, že program nelze předem naplánovat. Záleží na tom, 
kdo a v jakém rozpoložení přijde. Osobní rozhovor tváří v tvář, obohacující mezigenerační 
setkání, spontánní rozhovor skupiny žen, které mají společné téma. Na některých setká-
ních se čas vůbec netematizoval, ale věřím, že se jako darovaná chvíle „tady a teď“ prožíval. 
Každý babinec v uplynulém roce byl úplně jiný a bylo to dáno právě skladbou účastnic. 
Ale když budu mluvit za sebe, nikdy to nebyl ztracený čas. Naopak, pokaždé to byl čas 
překvapivý, nový, darovaný a smysluplný. Zakoušela jsem při něm to, o čem jsem původně 
chtěla teoreticky mluvit. Všem, se kterými jsem se na babincích setkala, za to děkuji! 

Studijní biblická hodina: nevyzpytatelný program. Během covidové doby se „normál-
ní“ biblickou hodinou stala pravidelná online setkání 1x týdně, s ustálenou účastí a přá-
telskou atmosférou. Zkušební variantou biblické hodiny jsou tak paradoxně setkání naživo, 
zatím 1x měsíčně. V minulém roce jsme se sešli dvakrát – poprvé v počtu tří, podruhé 
počet vzrostl na čtyři. Studijní biblická je příkladem, že forma „po covidu“ nemusí zákonitě 
znamenat návrat k formě „před covidem“. Účastníci prvního setkání se rozhodli číst 
společně list Římanům, a to tak že po kapitolách s možností nad každou kapitolou dál 
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diskutovat. Témata k diskuzi se vynořují v průběhu četby. Odpadl souvislý výklad textu, 
který na tradiční biblické hodině diskuzi předcházel. Na druhém setkání se tímto stylem 
přečetly čtyři kapitoly. Po prvotní nervozitě (na to se nedá ale vůbec připravit!) jsem 
konstatovala, že mě biblické hodiny baví. Témata byla pestrá a překvapivá, rozhovor živý. 
Jsem zvědavá a těším se, jak tahle rostlinka vyroste – jakým směrem se bude podoba 
těchto setkání ubírat v dalším roce. 

To je totiž na těch samorostoucích zrnech a nevyzpytatelných setkáních krásné. Sledovat, 
jak se rozvíjejí a košatí. Třeba se obalí žlutými květy a uhnízdí se v nich ptactvo. Co my víme. 

Kristýna Kupfová 
 

Slovo faráře 

Všechno naše setkávání ve sboru v roce 
2021 bylo ve stínu nemoci covid a následně 
i ve stínu nejrůznějších omezení, povolování 
a zakazování.  Nejvýrazněji to bylo viditelné 
v kostele, kde se po nadechnutí uprostřed 
roku 2020 opět účast lidí snížila a zvyšovala 
se jen velmi pomalu. Část pravidelných 
návštěvníků bohoslužeb se dlouhodobě 
přesunula na internet a účastní se boho-
služeb na dálku přes kanál Youtube. 

Důležité téma bylo pro mě jako faráře 
pěstovat ve sboru smírnou atmosféru a otevřený přátelský rozhovor o covidových 
opatřeních a s tím souvisejících jevech. Ve společnosti se tento rozhovor v minulém roce 
proměnil ve štvavé překřikování až vyhrožování. Cítil jsem naléhavě, že je třeba prostor 
církve uhájit před „bojištěm o covidovou pravdu“ jako místo vzájemného přijetí ve vší 
občanské různosti. Klima smíření a křesťanské vstřícnosti dojemně vznikalo i při četných 
rozloučeních a pohřbech, kterých bylo v uplynulém období více, než je obvyklé.  

Cením si všech rozhovorů, v nichž opadl ostych jít do hloubky a vystavit se tak všanc 
druhým. Cením si každého našeho pozvání, kterého jsme byli schopni vůči člověku, který 
sedí v kostelní lavici nedaleko nás. Každý takový rozhovor, každé takové pozvání na oběd 
či každá taková návštěva u lůžka se počítá. Ne ve smyslu, že bychom si u Boha vylepšovali 
skóre. Nýbrž sčítá se v intenzitě mezilidského zázemí sboru, které je pak schopno unést       
i náročnější životní situace a pomoci nám. Každý z nás se kdykoliv může nově ocitnout 
v situaci, kdy mu toto zázemí může reálně pomoci. Nebo taky nepomůže, protože 
mezilidské vazby nebudou dostatečně silné. Nejsilnější vazbu k nám má naštěstí Kristus, 
který působí mezi námi i v druhých lidech a dává překlenout mezery, které nezvládáme 
zacelit. Z jeho milosti a lásky k nám tu jako společenství existujeme. 

Tomáš Vítek 


